九十七學年度第一學期  多元文化課程與教學
Multicultural Curriculum and Instruction
授課教師: 宋佩芬

上課時間: 星期一 9:10-12:00AM
研究室: E657

研究室電話: 2621-5656, ext. 2933

E-mail: sungpeif@mail.tku.edu.tw
Website: http://mail.tku.edu.tw/sungpeif
Teaching Objectives (教學目標)：
1. 學生能透過討論與自省，分辨自己對於不同文化與社群的刻板印象或既定想法，並能探究其影響。

2. 能瞭解不同面向的弱勢，掌握多元文化教育理論，並與台灣的現象對話。

3. 能對多元文化課程進行分析或設計。
Course Requirements (課程要求)：

學生必須準時上課，並已事先閱讀課程材料，預備上課當中與老師及同學互動。

課堂上師生基於信任所自我揭露與分享的私密經驗或思惟，應該被充分尊重與保密，切忌當作課外與他人閒話之素材。

Teaching Methods (教學方法)：

PPT與講述、討論、影片分析
Evaluation (評量)：

20 % 出席與準備程度。

30% 期中報告（擇一；10/27交）：（使用APA體例寫作）

1. 多元文化自傳（附錄）。運用所閱讀的理論與觀點，寫一篇與自己生命經驗相關的多元文化自省文章。說明經歷與想法，並剖析原由。

2. 針對閱讀的資料，寫一response paper。

50% 期末報告（擇一；1/5交）：以下主題皆須於15-17週進行口頭報告（佔20%）
1. 以多元文化的某一主題進行探究，並寫成期末報告。
2. 檢視教科書（國小到高中皆可），分析教科書如何處理多元文化議題，提出批判與建議。
3. 設計一多元文化課程教案。
4. 其他方案（與宋老師討論過）。

Course Schedule
	Week
	Topics and readings
	Generative questions

	1(9/8)
	Introduction;
Self-cultural knowledge

· Mosaic of cultural influence
	-What are some goals and course requirements? 

What is your understanding about multicultural education at this point? 
What is APA style of academic writing?
- What is culture? 

How do you become who you are? 

What cultural factors influence you the most?

How many different cultures do you belong to?
Have you been discriminated against? 

	2(9/15)
	Multicultural experiences/observations
· Race/ethnicity
· Class

· Gender

· Sexuality

· Disability

· Appearances 

· Language use 
· 劉美慧（2005）
	Who is most likely to be discriminated in Taiwan? Who has less opportunity than the rest of the citizens?  

When do you first realize that there are differences and injustices in the society?

Are there people(s) within and outside of Taiwan that you dislike? Why?

Why care about differences and “preferences”?  

	3(9/22)
	Deliberating multiculturalism 
· 張茂桂(2002)
· Gutmann (1994)
	What gives rise to Taiwan’s multiculturalism? 

What are some debates about multiculturalism? 

	4(9/29)
	Citizenship: two perspectives
· 林火旺(1998)
	誰是公民？
自由主義與多元文化論者如何對公民教育有影響？

	5(10/6)
	Critical multicultural education
· 麥克拉倫 (McLaren, P.)（2003），第一、五、六章
	批判社會學看到什麼社會問題？

對多元文化教育的影響是什麼？


	6(10/13)
	Approaches to multicultural education 

· Banks (2001)
· Grant and Sleeter（劉美慧，2007）
· 劉美慧、陳麗華（2000）
	How is multicultural education conceptualized?

How are multicultural approaches supported by conservative, liberal and radical ideas of thought? 

	7(10/20)


	Race and ethnicity: New immigrants I

· 遠見(2008)，267期
· 王世英等（2007）

· 蔡文山、林宜欣（2006）
	新移民需要什麼？

課後輔導/補救教學是否是解決不同背景學生學習問題的重要方式？ 
什麼是影響其弱勢的重要因素？

	8(10/27)
	Race and ethnicity: New immigrants II

· 王振世、蔡清中（2008）

· 許倪瑋（2007）
	教學實務研究告訴我們什麼？

	9(11/3)
	 Race and ethnicity: Indigenous peoples

· 張耀宗（2007）

· 譚光鼎、湯仁燕 (1993)

· 戴志強(亞榮隆．撒可努) （2003）
· 劉美慧（2003）
	原住民需要什麼？

原住民子女的需要與外籍配偶子女的需要如何相同與不同？

	10(11/10)
	Mid-term week
	

	11(11/17)
	Cultural Issues, Learning Style and School Achievement 

· Nieto (1992), chapter 5, 7.
	

	12(11/24)
	Teachers and Culturally-responsive teaching

· Gay (2000), chapter 2. 

· 陳伶姿、陳世佳 (2007)

· 何縕琪、林喜慈 (2006)
	What is culturally-responsive teaching?
What are teachers’ views and practices about multicultural education?



	13(12/1)
	Multicultural education in practice

· Nieto (1992), chapter 12.

· 國語日報剪報
	What should schools do to counter discrimination and structural problems?



	14(12/8)
	Complicating multicultural issues

· Movie: Crash 衝擊效應
	How are multicultural issues complicated? 



	15(12/15)
	Multicultural Global Education

· Banks (2004)
· Noddings (2005)
	What does multiculturalism have to do with global citizenship? 

What tensions would there be? 

Is global citizenship possible and desirable? 

	16(12/22)
	Presentation 2
	What are the issues? 

	17(12/29)
	Presentation 3
	What are the issues? 

	18(1/5)
	Final week
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附錄

A Personal Ethnic/Cultural Autobiography

個人族群／文化的自傳

Objective:  To help students become more aware of the role of culture in their lives by systematically describing their own personal cultural history.

目標：透過系統化的描繪個人的文化歷史，來協助學生更敏銳地察覺文化在其生命中的角色。

Overview:  Each individual's perceptions, expectations and actions are influenced by many factors including experiences and family background.  The intent of this assignment is to help each individual develop an understanding of factors that have shaped his or her view of the world.  Ideally, you will examine your family’s ethnic background, traditions, and identity as well as other significant factors such as social class or geographic identity.  If available, interview family members who could provide direct information on situations they experienced as a result of their ethnic identity.  

概述：每個人的觀念、期望與行動是受許多因素影響的，包括個人經驗與家庭背景。本作業旨在協助每個人了解其形塑世界觀的因素。你將詳細考察你家的族群背景、傳統與認同，以及其他重要因素，如社會階級或地緣認同等。如果可能，你可以訪問一些家族成員，以了解形成他們族群認同的親身經驗與故事。

In addition to personal data, you need to do research to put this information into a larger context. When did your relatives come to this country and under what circumstances.  For example, were they part of a major influx of immigrants?  Why did they come to this country?  Where did they settle? Why? 

除了個人性的資料，你須要進一步做些考察，將這些個人資料放在更大的時空脈絡裡來理解。例如，你的親人何時移民來到這個國家？在什麼境遇下來到此地？他們是跟隨主要的移民潮來的嗎？為什麼會來到這個國家？在哪裡安頓下來？為什麼？

Finally examine the emotional, psychological, and sociological impact that your family’s ethnic/cultural experiences and background have had on you.  How do you feel about your own ethnic identity?  What do you think and how do you feel about members of other ethnic/cultural groups?  Why do you feel this way?  Do you feel that you, or a member of your family has ever been stereotyped or judged unfairly as a result of your ethnic/cultural identity?  Do you feel that you or a member of your family has ever stereotyped others because of their ethnic/cultural identity?

最後，從情感、心理與社會學的角度，考察你家的族群／文化經驗與背景對你的影響。你對於自己的族群認同如何看待？對於其他族群／文化團體的成員，你有何感覺？你會如何看待他們？為什麼你會這樣看待他們？你是否覺得你或你的家人曾經因為你家的族群／文化認同的緣故，而被刻板化或不公平的論斷過？你是否覺得你或你的家人曾經因為別人的族群／文化認同的緣故，而對他們持有刻板化印象？

Procedure:  Responding to the following will help guide the development of your autobiography.  

程序：回應以下各項，將有助於建構你的自傳。

a.
Describe the earliest memory you have of an experience with a person or people of a cultural or ethnic group different from your own.

a.
描述你記憶所及最早遭遇一個跟你的族群或文化團體不同的人的經驗。

b.
Who or what has had the most influence in the formation of your attitudes and opinions about people of different cultural groups? In what ways?

c.
形成你最於不同文化團體的人的態度與看法，誰或何事最具影響力？

d.
What influences in your experience have led to the development of positive feelings about your own cultural heritage and background?

d.
在你的經驗中哪些影響力量，引導你對自己的文化遺產與背景產生積極正面的的感情？

e.
What influences in your experience have led to the development of negative feelings, if any, about your own cultural heritage or background?

e.
在你的經驗中哪些影響力量，引導你對自己的文化遺產與背景產生負面消極的的感情？

f.
What changes, if any, would you like to make in your own attitudes of experiences in relation to people of other ethnic or cultural groups?

f.
在過去與其他族群或文化團體的人相處的經驗中，有哪些是你想要做改變的？

g.
Describe an experience in your own life when you feel you were discriminated against for any reason, not necessarily because of your culture.

g.
描述在你的生活中曾經因為某種理由而讓你覺得被歧視的經驗？（不一定要是因為你的文化背景而被歧視的經驗）

h.
How do you feel you should deal with (or not deal with) issues of cultural diversity in your society?

h.
你如何看待自己應該處理（或不應該處理）社會中的文化差異議題這類事情？

Note: with author’s permission from Karen Nicholson
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